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M Ø D E R E F E R A T  31. MARTS 2023 

Forum Aftagerpanelet  

Møde afholdt 30. marts 2023 kl.16.00-18.00  

Sted Justitia (Mødeboksen)  

Referent Caroline Reipurth Kristensen  

Til stede 

Martin Bramm (PwC), Andrew Hjuler Crichton (Advokatsamfundet), Trine 

Dahl (Justitsministeriet), Pia Gjellerup (Center for Offentlig Innovation), 

Casper Hauberg Grønnegaard (Danske Advokater), Tina Henriksen 

(Domstolsstyrelsen), Winnie Jensen (Skatteankestyrelsen), Torkild Justesen 

(Lederne), Lene Bøgh Rosenmeier (DI), Rasmus Thingholm (Djøf).  

Fra fakultetet: Tinne Troelsen Geiger, Anne Mette Grüner, Jacob Graff 

Nielsen, Liselotte Madsen, Astrid Kjeldgaard-Pedersen, Rasmus Feldthusen, 

Steen Vive. 

 

Afbud: 

Kjeld Gosvig-Jensen (Finans Danmark), Morten Kjærum (Raoul 

Wallenberg Instituttet, Lund), Martin Lavesen (DLA Piper), Mads 

Bundgaard Larsen (Sø- og Handelsretten), Dorthe Plank Nielsen 

(Kammeradvokaten) 

Fra fakultetet: Cecilie Barret, Jens Paaske Klausen, Ulrik Rammeskow 

Bang-Pedersen. 

Dagsorden 

Ad 1) Velkommen & nyt fra fakultetet v/dekan Jacob Graff Nielsen 

Herunder ny fakultetsdirektør pr.1. april, administrativ reform på KU, 

status på arbejdet med campusplaner, justering af forsknings-

organiseringen, forskningsevaluering samt kommende proces vedr. 

(gen)udpegning af nye medlemmer til Aftagerpanelet pr. 1. oktober 2023 
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SIDE 2 AF 6 Jacob Graff Nielsen (JGN) bød velkommen. I forlængelse heraf oplyste 

JGN, at fakultetet har ansat en ny fakultetsdirektør, der starter d. 11. april og 

deltager til næste aftagerpanelmøde.  

Endvidere oplyste JGN, at KU har igangsat en reform af administrationen 

på KU, der skal danne grundlag for målet om bedre og billigere 

administrative services på KU og frigøre ressourcer til forskning og 

uddannelse i størrelsesordenen 300 mio. kr. årligt.  

Fsva. status for arbejdet med campusplaner og indtænkningen af SAMF på 

Søndre Campus er der igangsat et rumprogram, hvor de fire fakulteter 

arbejder med at definere egne ønsker og behov for lokaler og faciliteter i det 

fremtidige campusfællesskab. JUR ser store synergier og muligheder for 

vores uddannelser. Vi ved først mere konkret om lokalerammer for og 

placering af JUR i slutningen af 2023. 

JGN orienterede også om fakultets arbejde med at justere 

forskningsorganiseringen (centermodellen), så den rummer en bedre og 

mere dækkende beskrivelse af de forskellige måder, som fakultetets VIP 

samarbejder om forskning på. Pr. 1. september skal alle søge ind i centre. 

Arbejdet omhandler også ledelsesudvikling af vores forskningsledere. 

Endvidere er fakultetet i gang med at gennemføre en forskningsevaluering, 

der ser på kvaliteten og bredden i vores forskning og skal resultere i en 

selvevalueringsrapport. I perioden fra d. 30. maj til d. 1. juni får fakultetet 

besøg af et eksternt internationalt evalueringspanel.  

Endelig meddelte JGN, at perioden for det nuværende aftagerpanel udløber 

pr. 1. oktober 2023, hvorfor fakultetet igangsætter en proces med 

(gen)udpegning af nye eller eksisterende medlemmer. Det nye aftagerpanel 

skal godkendes af rektor. Vi vil derfor kontakte medlemmerne af 

Aftagerpanelet enkeltvis pr. mail her i løbet af foråret mhp. at høre, om I har 

lyst til at fortsætte endnu en periode på fire år. 

 

Ad 2) Præsentation af JUR’s nye grundforskningscenter ”MOBILE” 

v/professor og centerleder Thomas Gammeltoft-Hansen 

Thomas Gammeltoft-Hansen (TGH) præsenterede fakultetets nye 

grundforskningscenter ”MOBILE” - verdens første center i global 

mobilitetsret.  

Centret skal undersøge hvordan komplekse juridiske infrastrukturer som fx 

pas-, visum og handelsregler former menneskelig mobilitet på tværs af 

geografi, rejsemønstre og tid. Mere specifikt skal centret undersøge tre tæt 

integrerede komponenter af juridisk infrastruktur: 

1) Den første komponent fokuserer på at forstå, hvordan regionale 

mobilitetssystemer agerer og hænger sammen ved at studere fire 

udvalgte regioner, der er baseret på geografisk og juridisk diversitet. 

2) I den anden komponent vil centret skabe en dybere forståelse af, 

hvordan forskellige love relateret til mobilitet bliver implementeret 



 

 

SIDE 3 AF 6 og former mobilitetsmuligheder i form af fem tværgående 

casestudies som fx turisme og menneskesmugling.  

 

3) Den tredje komponent analyserer forandringsprocesser i global 

mobilitetsret og ser på, hvordan regler udvikler sig over tid. Her 

udvælges tre cases, der omhandler pludselig forandring bl.a. 9/11 

eller COVID-19, og hvordan de kan påvirke juridiske 

infrastrukturer. 

Det er forhåbningen, at centret vil være med til at skabe nye rammer for 

forståelsen af forholdet mellem jura og menneskelig mobilitet samt at skabe 

et nyt fagfelt og udbrede tværfaglige metoder. 

JGN takkede TGH for oplægget. 

 

Ad 3) Regeringsudspillets betydning for uddannelse og forskning 

v/prodekan for uddannelse Liselotte Madsen  

Liselotte Madsen (LLM) indledte punktet med at gennemgå 

hovedelementerne i regeringsudspillet samt redegøre for KU’s, Danske 

Universiteters og JUR’s synspunkter og bekymringer, herunder at: 

• forslaget vil sænke uddannelsesniveauet og kvaliteten af 

uddannelsen vil falde, hvilket vil være et tab for kandidaterne og 

aftagerne   

• de studerendes tilknytning til erhvervslivet under studiet vil svækkes 

og være ensbetydende med mindre tid til bl.a. relevant studiejob, 

projektforløb, praktik, studioophold i udlandet mm.  

• der vil være kortere tid til faglig fordybelse forberedelse og 

gruppearbejde og opbygge tætte relationer og engagere sig i 

studiemiljøet 

• reformen vil medføre et øget pres, risiko for mistrivsel, stress og 

ensomhed blandt de studerende 

• hvis kandidatuddannelsen i jura reduceres fra 120 til 75 ECTS svarer 

det til at reducere vores kandidaters kompetencer med 1/3 

JUR ser dog også positive takter i reformudspillet i form af nye muligheder 

for at tænke EVU og livslang læring samt muligheden for at bygge ovenpå 

andre 1-årige kandidatuddannelser el. stå af efter 75 ECTS og stå på igen. 

Det er også positivt, at man vil øge universiteternes muligheder for tiltrække 

flere internationale studerende og øge uddannelsesintensiteten i form af flere 

timer.  

Afslutningsvist oplyste LLM, at JUR går konstruktivt ind i det videre 

arbejde, udforsker mulighedsrummet og forbereder forskellige scenarier for, 

hvordan det vil påvirke uddannelsen, campus og fakultetets økonomi. 



 

 

SIDE 4 AF 6 I forlængelse af oplægget fulgte en drøftelse af aftagerpanelets syn på 

regeringsudspillet, herunder forslaget om at udbyde nye kandidat-

uddannelser på 1¼ studieår samt forslaget om at oprette flere fleksible 

erhvervskandidatuddannelser og betydningen for EVU. 

 

 

 

Input fra aftagerpanelet: 

 

• Generelt var der delte reaktioner til uddannelsesreformen i 

aftagerpanelet, men nogle af medlemmerne udtrykte bekymring for, 

at kandidaterne bliver ringere og for trivselsfaktoren 

 

• Advokatsamfundet og Djøf Advokat var kritiske og bekymret for et 

lavere fagligt niveau for kandidaterne, risikoen for at skabe et A- og 

et B-hold, reelt bortfald af muligheden for udvekslingsophold samt 

problemer med trivsel og social ulighed  

 

• Fsva. bekymringen for et A- og et B-hold blev nævnt vigtigheden af, 

hvordan vi italesætter narrativet  

 

• Flere af aftagerpanelets medlemmer gav udtryk for, at de ikke er 

afvisende overfor kandidater med en kandidatuddannelse på 1,25 år 

og godt kan tænke det ind i deres onboarding af nye medarbejdere 

eller senere opkvalificering  

 

• Flere af medlemmerne pointerede vigtigheden af at se på 

bacheloruddannelsen og gentænke denne  

 

• Det vil være klogt med en plan A og B og sikre, at man ikke låser 

kandidaterne fast i bestemte spor under uddannelsen, men derimod 

sikrer et stærkt og dogmatisk fundament 

 

• Der var enighed blandt aftagerpanelets medlemmer om, at karakterer 

og en høj faglighed er vigtige parametre, der vægtes højt ved 

ansættelsen af kandidater 

 

• Fsva. erhvervskandidaten var flere af medlemmerne enige om, at 

forslaget er interessant (bl.a. for revisorerne og cand. merc.aud., hvor 

man godt kunne gøre sig nogle erfaringer), men det kræver, at både 

de studerende og aftagerne er med på den - kommunikation og 

markedsføring er derfor vigtigt   

 

• Aftagerpanelet inddrages gerne i konstrueringen af de potentielle 

nye uddannelser - både BA- og KA-uddannelsen. 



 

 

SIDE 5 AF 6  

JGN takkede aftagerpanelet for gode og vigtige input. 

 

Ad 4) Fakultetets efter- og videreuddannelsesindsats v/ chefkonsulent 

Steen Vive 

Steen Vive præsenterede fakultetets efter- og videreuddannelsesindsatser i 

2023 omfattende: 

 

• Samarbejder med bl.a. Kammeradvokaten og Advokurser 

• Enkeltfag inden for fx kommunalret 

 

• Retsakademiet i form af korte forløb fx indenfor udbudsret 

• Copenhagen Summer University   

• Afprøvning af forskellige formater fx skræddersyede forløb, 

herunder et kursus inden for Cybersikkerhed foranlediget af 

NIS-2 direktivet.  

I forlængelse af oplægget bad Steen Vive om aftagerpanelets input til de 

stillede spørgsmål vedr. efteruddannelsesbehov inden for bl.a. 

cybersikkerhed, panelets holdning til ECTS samt råd til fakultetet om 

udvikling af efteruddannelsestilbud. 

 

Input fra aftagerpanelet: 

 

• Overordnet var der enighed om, at der er stor efterspørgsel inden for 

efter- og videreuddannelse, men det er ikke afgørende, at 

efteruddannelse er ECTS-belagt - det kan imidlertid være attraktivt 

for dem, der tager kurset 

 

• Der er behov for kompetencer inden for digitalisering, hvor der er et 

kæmpe marked 

 

• Universitetet kommer med noget særligt, men koblingen til det 

praktiske er afgørende - det skal kunne bruges 

 

• Vigtigst er, at I står for en stærk faglighed, men også at I tilbyder 

kurser på det operationelle niveau – det må ikke være for generelt 

 

• Der er stor konkurrence på advokatområdet, her er bl.a. ESG oplagt, 

men det skal være målrettet 

 

• Djøf har sat sig på markedet inden for bl.a. databeskyttelse og 

forvaltningsret, men her kunne JUR godt spille ind  

 



 

 

SIDE 6 AF 6 • Til spørgsmålet om der er et behov for kompetencer inden for 

cybersikkerhed havde aftagerpanelet svært ved at svare på dette, 

men vurderede, at det vil være oplagt for JUR at skabe et efter- og 

videreuddannelsesstempel inden for GPDR 

 

• Mht. markedsføringskanaler handler det om, hvor hurtigt 

omverdenen bliver opmærksom på det - her er det vigtigt, at JUR 

indtænker folk, der ved noget om det i markedsføringen. 

 

Steen Vive takkede aftagerpanelet for de mange input. 

 

Ad 5) Evt. og ønsker til kommende emner i Aftagerpanelet? 

Ingen bemærkninger, men aftagerpanelet er velkomne til at eftersende 

ønsker. 

 

Næste møde i aftagerpanelet er den 3. oktober 2023 kl.16.00-18.00. 
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